
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 6 d’octubre
de 2011. Comença la sessió a les 10 hores i 2 minuts.
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor
Juan Gabriel Cotino Ferrer. Sessió plenària número 11.
Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Es reprén la sessió.
Molt honorable president de La Generalitat.
Senyores i senyors diputats.
Membres del Consell.
Els recorde que esta presidència serà absolutament escru-

polosa en el temps de les intervencions; vol dir els cinc
minuts que corresponen a les preguntes i a les respostes i el
minut per a les preguntes i les contestacions. Confie que tots
complim estos temps per a ordenar adequadament el debat.
Moltes gràcies.

Compareixença del president del Consell per a respondre
les preguntes d’interés general per a la Comunitat

Valenciana

El senyor president:

Comença la compareixença del president del Consell per
a respondre les preguntes d’interés general per a la
Comunitat Valenciana, formulades pels grups parlamentaris.
Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Popular,

senyor Blasco.

El senyor Blasco Castany:

Molt honorable president de La Generalitat.
Honorables consellers i conselleres.
Il·lustres senyores i senyors diputats.
Bon dia a tots.
En nom del Grup Parlamentari Popular, senyor president,

vull formular-li la primera pregunta d’interés general en este
període parlamentari, en esta cambra. I volem fer-ho sobre
un tema que considerem que és d’especial importància en
estos moments per a la nostra comunitat.
Voldria també significar hui, en esta primera intervenció,

que els 55 diputats del Grup Parlamentari Popular represen-
tem la immensa majoria dels valencians i que anem a ser
conseqüents amb este compromís, no sols de dur en l’àmbit
parlamentari el recolzament al govern que vosté presidix,
sinó també impulsar el mandat dels ciutadans d’esta comu-
nitat, que ha depositat la confiança en el Grup Parlamentari
Popular i que volem, al llarg d’esta legislatura, dur a terme.
Un milió dos-cents mil valencians depositaren eixa con-

fiança en el Grup Parlamentari Popular, feren possible que
el Partit Popular assumira les responsabilitats del govern de
La Generalitat i de les principals institucions de la nostra
comunitat. I volem, des d’eixe mandat del poble, contribuir
a dignificar el treball parlamentari, a participar activament
en els debats que es facen en esta cambra, a intentar que
siguen debats constructius, que representen i signifiquen
també la millora de la situació de la nostra societat i, fona-
mentalment, que siguen propostes encaminades a resoldre
els problemes reals dels valencians i de les valencianes.
És una nova etapa la que vosté ha encetat. Una etapa en

la qual el grup parlamentari va a reiterar-li el seu compromís

de recolzar la seua actuació, que participem a més de forma
clara i contundent en l’esperit d’obrir vies de diàleg, de
punts d’encontre perquè la situació d’Espanya és una situa-
ció greu, que ha portat a dificultats econòmiques, socials i
polítiques per a la immensa majoria de la nostra societat,
però en la qual nosaltres volem fer una contribució clara per
a donar l’eixida a esta situació.
Li agraïm a més que vosté, des del primer moment, haja

fet una aposta clara per una infraestructura bàsica per al pre-
sent i el futur d’esta comunitat: el corredor del mediterrani.
El que figure entre les iniciatives prioritàries del seu govern,
i de vosté específicament, representa haver aconseguit que
en molt poquet de temps haver sintonitzat interessos de
comunitats autònomes, com la d’Andalusia, les Illes
Balears, Múrcia, la Comunitat Valenciana i Catalunya.
Això ha fet possible fer al voltant de les seues iniciatives

un lideratge que va a ser imprescindible per a aconseguir
este corredor del mediterrani, de tanta importància, no sola-
ment des del punt de vista econòmic, sinó també des del
punt de vista social i polític per a la nostra comunitat.
Un lideratge que a més vosté l’ha aprofundit, no sols des

del punt de vista polític, sinó també buscant el consens en
els agents econòmics, socials, institucionals. Ha buscat que
tots els sectors productius, especialment en la nostra comu-
nitat, hui estiguen alineats al voltant d’esta reivindicació,
una reivindicació que s’està fent en molta responsabilitat,
però que és una reivindicació en la qual, per tractar-se d’una
infraestructura, no sols necessària per a una comunitat com
la nostra, sinó també per ser una infraestructura bàsica a
nivell de l’estat, requereix de la col·laboració del Govern
d’Espanya.
És cert que el Grup Parlamentari Popular ja ha portat

diverses iniciatives ací, a esta cambra, de recolzament d’es-
ta infraestructura bàsica. És cert que en la immensa majoria
dels casos els grups de l’oposició s’han sumat, i a vegades
inclús aportant propostes molt constructives perquè esta
reivindicació siga del conjunt d’esta cambra. Però nosaltres
el que volem hui és testimoniar ací el recolzament al lide-
ratge que vosté està portant a terme perquè això siga una
realitat, i especialment a enfortir les relacions amb el
Govern d’Espanya perquè algunes declaracions, alguns
membres del govern socialista, ens ha fet entrar en algun
dubte i en algun recel respecte d’això. Creguem que és una
cosa transitòria, i com el pròxims dies va haver de resoldre’s
precisament davant d’Europa esta qüestió, el que voldríem
és aconseguir la màxima unanimitat sobre este particular. I
per això li demanem, senyor president, que hui vosté ací
expresse la seua opinió respecte dels beneficis que el corre-
dor del Mediterrani va a tindre per a esta comunitat.
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Gràcies, senyor Blasco.
Té la paraula el molt honorable president de La

Generalitat, senyor Fabra.

El senyor president del Consell:

Señor presidente.
Señoras y señores diputados.
El corredor mediterráneo es un tren cargado de oportuni-

dades para la Comunidad Valenciana. Es una apuesta vital
para todos los creemos en la necesidad de poner en práctica
y en valor todas aquellas infraestructuras que en los últimos
años hemos podido construir con mucho esfuerzo, pero con
mucho optimismo.
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Hemos hecho una defensa conjuntamente, como bien
decía el portavoz del Partido Popular, junto con otros terri-
torios, que también son conscientes de la importancia de
esta infraestructura para el total de los territorios, no sólo
por donde pasa, sino también del estado español y del resto
de Europa.
El corredor mediterráneo tiene unas circunstancias espe-

cíficas, que hacen precisamente que sea más prioritario que
otros corredores. En esta zona de España, en el litoral medi-
terráneo, nos concentramos el 50% de los españoles, el 45%
del PIB, el 50% de las exportaciones mundiales y el 60% de
las exportaciones europeas; y tenemos el 65% del total del
movimiento portuario que se produce en España.
Tenemos, además, en la Comunidad Valenciana una cir-

cunstancia especial, y es que el puerto con mayor tráfico de
contenedores de España está en nuestra comunidad, en
Valencia, y eso es un hecho que todavía desde aquí nos hace
ser más exigentes con la necesidad de priorizar este eje
corredor mediterráneo dentro del eje Ferrmed frente a otras
opciones.
Además, el corredor es una opción de futuro en cuanto a

un tema que nos preocupa absolutamente a todos, y es la
creación de empleo. Está asegurado que el impacto que
puede generar la construcción del corredor mediterráneo
será de 16.000 puestos de trabajo anuales. Esa nueva crea-
ción significa, aproximadamente, el 2,9% de la población
activa y el 10,7% del desempleo actual de la Comunidad
Valenciana.
Por eso, por el efecto multiplicador que tiene, por las

opciones de futuro, por generar nuevas iniciativas y posibi-
lidades para un territorio como el nuestro, es fundamental. Y
hacerlo además de la mano de otras comunidades que sien-
ten también la necesidad de construir ese eje para la prospe-
ridad, no sólo de los territorios, sino de la suma de los mis-
mos, el total del estado español y también de la Unión
Europea.
Además, va a incrementar la competitividad de nuestros

productos. El otro día tuve ocasión de ver como con el pre-
sidente de Ford España también se sumaba a la iniciativa de
querer rebajar los costes. Cada vehículo de Ford supone, sin
estar el corredor mediterráneo, un incremento de 200 a 300
euros por vehículo. En estos momentos de competitividad,
donde tenemos que mirar al céntimo lo que son los costes de
producción, es fundamental rebajar los mismos para poder
ser más competitivos.
Por lo tanto, vamos a seguir trabajando conjuntamente

con todos los sectores sociales, empresariales, instituciones,
que se han sumado a esta iniciativa y que, como una única
voz, van haciendo llegar nuestro mensaje, tanto al gobierno
central como también a las instituciones europeas.
Nos estamos jugando nuestro futuro. Parece que sea una

frase muy grandilocuente, pero es una realidad. Si no somos
capaces de defender lo que nos interesa para el futuro, esta-
remos haciendo un flaco favor para las futuras generaciones.
Si no somos capaces de defender aquellas infraestructuras

que van a potenciar nuestra exportación, la reducción de cos-
tes, el hacernos más competitivos, difícilmente podemos dejar
un testimonio claro y potente a las generaciones futuras.
Por eso, porque nos jugamos mucho, porque es algo que

todos estamos pidiendo, porque es una posibilidad de futu-
ro, no sólo para nosotros, sino para el estado español, por-
que es la posibilidad de que Europa mire también hacia el
sur, de poner en valor nuestros puertos, que sean la puerta de
entrada de productos y mercancías de mercados emergentes,
que reduzca lo que son los costes e incremente nuestra com-
petitividad, vamos a seguir trabajando conjuntamente con
todos los agentes sociales y económicos de nuestra comuni-

dad, con otros territorios de España, para hacer ver el día 19
que una necesidad de Europa es también coincidente con
una necesidad nuestra, y sobre todo las opciones de futuro
que tiene nuestra comunidad pasan por ese consenso y por
la realización de esas infraestructuras. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Socialista,

senyor Alarte.

El senyor Alarte Gorbe:

Señor presidente de las Cortes.
Señor presidente de La Generalitat.
Señorías.
Al llarg dels darrers dies els mitjans de comunicació han

vingut fent-se ressò de diferents manifestacions realitzades
en públic o en privat per membres de l’executiu valencià,
totes elles orientades a posar en relleu les enormes dificul-
tats financeres que bloquegen l’acció del govern de La
Generalitat.
És constatable l’extraordinària alarma social que aques-

tes manifestacions han generat. Senyor president, quines
mesures pensa adoptar per fer front a la greu situació finan-
cera de la Generalitat valenciana descrita per aquestos des-
tacats integrants del Consell que vosté presidix?

El senyor president:

Moltes gràcies.
Senyor Alarte.

El senyor president del Consell:

Señor presidente.
La Generalitat no es ajena a las dificultades económicas

y de liquidez que tienen las empresas y las familias españo-
las. Los mercados desconfían de España y ello repercute, no
sólo en la capacidad de las empresas para obtener crédito,
sino también de las administraciones.
Yo me preguntaría quién es el principal responsable de

esta situación, y no tengo otra respuesta que el Gobierno de
España.
Los mercados exteriores nos han cerrado el crédito, señor

Alarte, no sólo al estado, sino también a las comunidades
autónomas. Y al igual que el estado central pide que Europa
acuda en su ayuda para tener resueltos sus problemas de cré-
dito, también lo pedimos las comunidades.
Pero el estado, en vez de sumar esfuerzos, ir de la mano

de las comunidades autónomas, lo único que le ha preocu-
pado ha sido apuntar como culpable a otras administracio-
nes, a comunidades autónomas y ayuntamientos.
Mire usted, la deuda del estado es cuatro veces la suma

de la deuda de las comunidades autónomas. Y el déficit del
estado es el doble que la suma de las comunidades autóno-
mas. ¿Quién es el responsable? El gobierno central. Y lo que
le pedimos es «ayúdenos», todos somos estado, comunida-
des autónomas y el estado español, y si no vamos de la mano
e intenta resolver nuestros problemas, todos, comunidades
autónomas, estado, ayuntamientos, pero lo más importante,
empresas, familias y aquellas personas que quieran contri-
buir al crecimiento económico de este país lo van a tener
muy difícil.
Muchas gracias. (Aplaudiments)
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